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a r m a n m e l i . i r تنش در منطقه به کدام سو؟ 
ایران چه نقشی در تحولات قفقاز 

گفت وگــوایفا می کند؟
سیدفاضل موسوی در گفت وگو با »آرمان ملی« مطرح کرد:  

 دخالت نمایندگان در انتخاب استاندار؛
خلاف قانون اساسي 

 مجلس نص صریح قانون اساسی را نقض نکنند 
 مجلسیان، قانون اساسی را دور نزنند

تحولات این روزهای منطقه قفقاز کم اهمیت تر از 
تحولات خاورمیانه نیست و در این منطقه نیز اتفاقاتی 
رخ می دهد که در نوع خود قابل تحلیل و بررسی است. 
قدر مسلم تنش در منطقه پس از اظهارات مقامات 
آذربایجان با تحریک ترکیه  و شیطنت های رژیم 
صهیونیستی آن هم پس از رزمایش اخیر ایران در 
مرزهای میان ایران و آذربایجان بالا گرفته و بر همین 
اساس نیز آذربایجان مشترکا با ترکیه رزمایشی را 
در مرزهای نزدیک به ایران برگزار کردند و خبرها 
حاکی از آن است که درصدند رزمایش دیگری نیز 
برگزار کنند. آنچه مسلم است در مورد مساله قفقاز 
باید به این نکته توجه کرد که اگر تحلیلی صحیح از 
وضعیت موجود داشته باشیم، می توانیم تصمیمی 
صحیح بگیریم و یک راهبرد صحیح اتخاذ کنیم. 
این موضوع برای ایران، هم جنبه امنیتی- سیاسی و 
هم جنبه دیپلماتیک دارد و موضوعاتی که مربوط به 
روابط ایران با آذربایجان، ارمنستان، ترکیه و روسیه 
می شود یک جنبه نظامی دارد که به همین رزمایش ها 
مربوط می شود و یک جنبه رسانه ای است. هرچند که 
عمده این تحرکات طراحی رژیم صهیونیستی است و 
از سال ها قبل دنبال این ماجرا بوده اند؛ یعنی این گونه 
توجیه می کردند که ایران در شمال فلسطین اشغالی 
یعنی جنوب لبنان حضور دارد، ما هم باید در شمال 
ایران حضور پیدا کنیم و با همه توان تلاش کنیم 
که نفوذ خود را گسترش دهیم. لذا ایران نیز باید به 
نحوی عمل کند که از طرفی با دیپلماسی منطقه ای 
از ایجاد تنش در این منطقه جلوگیری کند و از طرف 
دیگر جلوی گسترش پیشروی رژیم صهیونیستی در 

منطقه نیز گرفته شود. 
 تنش در منطقه شمال غرب 

 تنش در روابط میان ایران و آذربایجان به برگزاری 
مانورهای نظامی در مرزهای مشترک و دعوت به 
خویشتنداری طرفین منتهی شده است. حالا اما نظم 
جدید منطقه ای در مقابل ایران خودنمایی می کند. 
ایران درحالی که خود را حامی جمهوری آذربایجان 
در مناقشه قره باغ معرفی می کرد اکنون پهپادهای 
اسرائیل را در مرزهای مشترک ایران و آذربایجان به 
صف شده در مقابل خود می بیند.  میدل ایست آی از 
تقابل دو گروه در منطقه می گوید، ایران و ارمنستان و 
روسیه در یک طرف و پاکستان و ترکیه و آذربایجان 
در سوی دیگر قرار دارند. روی کار آمدن سیدابراهیم 
رئیسی در ایران تنش میان این دو گروه را تشدید 
خواهد کرد. ایران درحالی بزرگترین مانور نظامی 
خود طی سه دهه گذشته را در مرز های مشترک با 
آذربایجان برگزار می کند که شاهد تشدید لفاظی های 
نظامی تهران علیه باکو هستیم. در این گزارش به 
اوضاع در آذربایجان نیز اشاره شده و ادعا می کند که 
میهن پرستی در آذربایجان که پس از پیروزی اخیر 
این کشور در جنگ دوم قره باغ افزایش پیدا کرده بود، 
برای مقابله با تهدید ایران بسیج شده است. درگیری 
نظامی میان ایران و آذربایجان منجر به آتش کشیدن 
منطقه خواهد شد. با توجه به اینکه ترکیه به تازگی 
بیانیه شوشا در ژوئن گذشته که یک پیمان امنیتی 
بود را با باکو امضا کرد، ترکیه قطعا از آذربایجان 
در هرگونه درگیری احتمالی حمایت خواهد کرد. 
پاکستان، متحد آذربایجان و ترکیه نیز در صورت بروز 
هرگونه درگیری میان تهران و باکو، فشار های نظامی 
بر مرز های شرقی ایران را افزایش خواهد داد. در 
همین حال، ارمنستان که تمایلی به پذیرش شکست 
خود در جنگ اخیر قره باغ مقابل آذربایجان را ندارد، 
ممکن است وسوسه شود تا از بحبوحه جنگ ایران و 
آذربایجان برای بازپس گیری آنچه ملی گرایان ارمنی 
شرق ارمنستان می خوانند، استفاده کند که خود به 
بروز جنگ دیگری بر سر قره باغ منجر خواهد شد. این 
در حالی است که به آتش کشیده شدن منطقه برای 
سیاست خارجی روسیه در قفقاز  شمالی خسارت بار 
خواهد بود چراکه این موضوع می تواند عملیات صلح 
روسیه در منطقه قره باغ را با خطر مواجه کند. کرملین 
در صورت آنکه متحدان منطقه ای آن یعنی ایران و 
ارمنستان وارد عملیات نظامی شوند دیگر نمی تواند 

تظاهر به بی طرفی کند.
  نظم منطقه ای 

تنش های جدید در منطقه و تهدید به بروز جنگ 
میان ایران و آذربایجان پس از آن مطرح می شود که 
آقای رئیسی رئیس جمهور جدید ایران به تازگی کار 
خود را در این کشور آغاز کرده است. وی وارث یک 
نظم ژئوپلیتیک منطقه ای است که در تقابل با ایران 
قرار دارد. بخشی از این نظم ژئوپلیتیک که گروهی 
نظامی و امنیتی حامی غرب محسوب می شوند شامل 
ترکیه، آذربایجان و پاکستان است. در ۲۷ جولای 
ترکیه، آذربایجان و پاکستان توافق باکو را امضا کردند، 
این توافق یک شراکت استراتژیک است که شکل 
جدیدی برای همکاری های نظامی و سیاسی میان 
این سه کشور ایجاد می کند. بیانیه باکو حمایت خود 
را از بازگشت مناطق اشغالی آذربایجان در ارمنستان 
اعلام و همبستگی خود را با پاکستان بر سر منطقه 
مورد مناقشه جامو و کشمیر ابراز می کند. در اوایل 
سپتامبر گذشته، ترکیه، آذربایجان و پاکستان یک 
مانور نظامی مشترک سه گانه در باکو برگزار کردند. 
در این مانور نظامی رهبران نظامی آذربایجان از دو 
متحد دیگر این کشور در جریان جنگ ۲۰۲۰ قره باغ 
تشکر کردند. از سوی دیگر، اسرائیل که همکاری 
امنیتی با آذربایجان و از اوایل سال ۲۰۰۰ دارد نیز 
به این گروه ژئوپلیتیکال تعلق دارد. در دوم آگوست 
گذشته در جریان روابط گرم میان ترکیه و اسرائیل، 
آذربایجان دفتری را با هدف توسعه تجارت و توریسم 
در اسرائیل تاسیس کرد که می تواند مقدمه ای برای 
گشایش سفارت رسمی آذربایجان در اسرائیل باشد. 
اسرائیل از اوایل سال ۱۹۹۳ در باکو سفارتخانه دارد. 
گروهی که در مقابل این نظم ژئوپلیتیکالی قرار 
دارد اما شامل روسیه، ارمنستان و ایران است. در 
حالی که نیکول پاشینیان نخست وزیر ارمنستان 
در مراسم تحلیف ابراهیم رئیسی شرکت کرد، الهام 
علی اف در این مراسم حضور پیدا نکرد. علاوه بر آن، 
ارمنستان در مناقشه ارزی هند با پاکستان از دهلی نو 
حمایت کرد. عجیب نیست که روی کار آمدن ابراهیم 
رئیسی در ایران منجر به وخامت روابط میان دو گروه 

ژئوپلیتیکال در منطقه خواهد شد.

گزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
شنیدن برخی زمزمه ها مبنی بر اینکه 
یازدهم  مجلس  نمایندگان  برخی 
جلساتی با گزینه های تصدی استانداری 
برخی استان ها برگزار کرده و از آنها 
برنامه خواسته اند، تا با نظر مساعد نمایندگان به سمت 
استانداری برسند، تازه ترین شنیده از شاهکارهای مجلس 
یازدهم است که این بار منجر به اعتراض ائمه جمعه نیز 
شده است. اقدامی که بسیاری آن را نقض قانون، زیر 
سوال بردن اصل تفکیک قوا و عامل تنزل جایگاه مجلس 
می دانند. رویه ای که مشخصا یک بدعت در عرصه تعیین 
استاندارها بوده و مشخصا نمی تواند ثمرات خوبی داشته 
باشد. در راستای بررسی این اقدام برخی نمایندگان مجلس 
و عملکرد مجلس یازدهم در ماه های اخیر، آرمان ملی 
گفت وگویی با سیدفاضل موسوی، نماینده پیشین مجلس 

شورای اسلامی داشته است که در ادامه می خوانید.
 دخالت نمایندگان مجلس یازدهم در انتخاب 

استاندارها چه آسیب هایی در پی خواهد داشت؟
در ادوار گذشته مجلس، دو یا سه استان به علت اینکه 
حساسیت های خاصی پیرامون آنهاست، نمایندگان مجلس 
نیز در انتخاب استاندار آنها نظر می دادند اما به این شکل 
نبود که عملا دخالت شود. این یک رویه بی سابقه است که 
برخی نمایندگان مجلس یازدهم در پیش گرفته اند. در 
قانون اساسی به استقلال قوا اشاره کرده است و این نص 
صریح قانون است که امروز مجلس آن را نقض می کند. 
قوه ای که وظیفه آن نظارت و قانون گذاری است اگر بیاید 
خود استاندار و مسئول اجرایی انتخاب کند، مشخصا در 
وظیفه نظارت نمی تواند به درستی عمل کند زیرا خود، 
فرد مورد نظر را استاندار کرده است. نماینده ای که برای 
استاندار شدن یک شخص لابی کرده است، مشخصا 
نمی تواند به درستی بر عملکرد آن نظارت کند. عملا توپ 
در زمین قوه مقننه افتاده و دست مجلس بسته می شود. 
مجلس امور اساسی را زمین گذاشته است و صرفا به این 
حواشی توجه می کند. امروز کشور مشکلات زیادی دارد 
که مجلس باید به آنها رسیدگی کند. باید کار به کاردان 
سپرده شود نه اینکه آدم مورد نظر مجلس استاندار شود. 
این رویه منجر به تخریب دولت و مجلس می شود. مجلس 
اگر می خواهد در چارچوب عقلانیت گام بردارد، باید هر چه 
سریع تر این رویه را متوقف کند. نباید برخورد سلیقه ای 
صورت گیرد و مجلس و دولت باید در قبال این رویه به مردم 
پاسخگو باشند. مجلس تا به امروز به وعده هایی که داده 
عمل نکرده و به جای انجام وظیفه خود در امور اجرایی نیز 

دخالت می کند.
 هدف از دخالت نمایندگان مجلس در انتخاب 

استانداران چیست؟
از مجموعه ای که با نگاه خاص انتخاب می شوند نباید 
بیش از این انتظار داشت. برخی، از امروز مهره چینی 
می کنند تا اگر در انتخابات آتی رای نیاوردند، جایگاهی 
در دستگاه های دیگر داشته باشند. این یک اقدام اشتباه 
از سوی برخی نمایندگان مجلس است و هزینه این روش 
اشتباه را کشور و مردم می پردازند. نمایندگان مجلس با این 
اقدام، قانون اساسی را دور می زنند. شخصی که قصد دور 
زدن قانون اساسی را دارد شایستگی انجام امور اجتماعی را 
ندارد و حقوقدان ها نیز بر این امر تاکید دارند. قانون اساسی 
فصل الخطاب است و صراحت دارد. زیر پا گذاشتن قانون 
اساسی به همین علت توجیه پذیر نیست. قانون اساسی به 
صراحت وظایف مجلس را مشخص کرده است و قطعا فشار 
برای انتخاب استاندار جزء وظایف نمایندگان نیست. این 
جایگاه یک امانت است و امانتداری در اسلام از مهم ترین 
مولفه ها است اما امروز برخی در مجلس امانتدارهای خوبی 
نیستند و قانون را زیر پا می گذارند. امروز نمایندگان مجلس 
باید پاسخگوی مردم، قانون و تاریخ باشند که به چه علت 
این گونه رفتار می کنند. برخی امروز علاوه بر اینکه حرف 
بزرگان را زیر پا می گذارند، حتی برای رسیدن به مقاصد 
خود نص صریح را نیز نقض می کنند و به واسطه حلقه ایمنی 
که به دور برخی از این افراد کشیده شده است، هیچ کس به 

تخلفات آنها رسیدگی نمی کند.
 در مجموع به عملکرد مجلس یازدهم نمره 

قبولی می دهید؟
نمره قبولی به کسی می دهند که درس خوانده باشد. 
اخذ نمره قبولی با نگاه خاص که فایده ندارد. به نظرم 
مجلس یازدهم اصلا درس نخوانده است که بخواهد 
نمره قبولی بگیرد. امروز جامعه با گرانی و بیکاری و تورم 
دست وپنجه نرم می کند و مجلس به این مسائل بی توجه 
است و به حاشیه ها می پردازد. عملکرد مجلس یازدهم 
با هیچ کدام از وعده ها و شعارهایی که دادند، همخوانی 
ندارد. متاسفانه مجلس یازدهم عملکرد قوی ای ندارد 
و این نظر تمامی تحلیلگران بی طرف است. هیچ امیدی 
امروز به عملکرد مجلس یازدهم نیست، زیرا تخصص لازم 
را ندارند. امروز کمیسیون های مجلس از افرادی تشکیل 
شده است که تخصص کافی در آن حوزه را ندارند. تعدادی 
از نمایندگان مجلس در گذشته خدمت آیت ا... سیستانی 
رسیده بودیم و در ابتدا خود را معرفی کرده و از تحصیلات 
و مشغول بودن در کمیسیون ها نزد ایشان صحبت 
کردیم. ایشان یک سوال از یکی از دوستان پرسید اما یک 
نفر دیگر قصد داشت تا آن سوال را پاسخ دهد و آیت ا... 
سیستانی منع کرد و اجازه نداد تا فرد غیرمتخصص در آن 
حوزه صحبت کند. این امر بارها در شرع ما نیز تکرار شده 
است که نباید در جایی که تخصص نداریم، وارد شویم. اگر 
هرکسی به تخصص خود ورود کند، مشکلات کشور حل 
می شود. امروز برخی افراد وارد شده به کمیسیون های 
مجلس هیچ تخصصی در رابطه با عنوان کمیسیون 
ندارند. ورود به امری که در آن تخصص نداریم، مصداق 
خوبی است که وارد نشویم. بنابراین مجلس باید به این 
نکات توجه بیشتر داشته باشد و عملکردش با شعارهایش 

همخوانی بیشتری داشته باشد.

آرمان ملی- حمید شجاعی: نگاه ها به برجام 
و شرایط آن متفاوت است و به بیان بهتر هر یک از 
کشورهای عضو این توافق از دریچه دیدگاه خود به این 
توافق می نگرند و از همان جهت نیز نسبت به برجام و 
تحولات پیرامون آن اظهار نظر می کنند. آمریکایی ها 
که گویا بیش از سایر طرفین البته در حرف مایل به 
بازگشت به توافق و احیای برجام هستند، معتقدند 
که باید مذاکرات از سر گرفته شود تا طی آن اگر 
توافقی شکل گرفت طرفین به دستاوردهای توافق 
برسند. در حالی که خودشان به عنوان کشوری که 
برجام را نقض کرده و خارج شده اند هیچ گونه قدمی 
برای احیای توافق برنمی دارند و از طرفین انتظار 
عمل دارند. از طرفی کشورهای انگلیس، فرانسه 
و آلمان موسوم به »تروئیکای اروپایی« نیز بر این 
عقیده اند که برای تعیین تکلیف برجام مذاکرات 
باید هر چه سریع تر آغاز شود و طرفین برای دور 
هفتم به وین بیایند. این درحالی است که اروپایی ها 
نیز صرفا مثل گذشته بیانیه سیاسی صادر می کنند 
و به اظهار نظرهای نه چندان راهگشا مشغولند و 
عملا پیشنهادی در راستای افزایش احتمال توافق 
در مذاکرات نمی دهند. چین و روسیه نیز صرفا به 
پایبندی به برجام و حمایت از آغاز مذاکرات دور 
جدید مشغولند و آنها هم پیشنهادی در راستای 
رسیدن به توافق در مذاکرات پیش رو نمی دهند. این 
درحالی است که  ایران به عنوان تنها کشوری که به 
تعهدات و وظایف خود در برجام عمل کرده تاکنون 
صرفا از طرفین خواسته به تعهدات خود پایبند باشند 
و اکنون نیز که به واسطه تحریم ها در چنین شرایطی 
قرار گرفته بر این نکته تاکید دارد که با آغاز مذاکرات و 
بازگشت به وین مشکلی ندارد اما مذاکراتی که نتیجه 

حاصل کند و مشخص شود که در نهایت این توافق چه 
دستاوردهایی برای ایران خواهد داشت. از همین رو 
است که مقامات کشورمان نیز بارها گفته اند که برای 
مذاکره مذاکره نمی کنیم و باید سود و نتیجه ای از 
مذاکرات به دست آید. این درحالی است که چندی 
پیش نیز حسین امیر عبداللهیان وزیر امور خارجه 
کشورمان بر این نکته تاکید کرد که اگر آمریکایی ها 
بر تسریع در آغاز مذاکرات و توافق با ایران اصرار دارند 
باید یک حرکت مثبت انجام دهند. رصد این شرایط 
و اظهارات طرفین برجام این نکته را برجسته می کند 
که همه طرفین برجام بر احیای توافق و مذاکرات 
تاکید دارند اما حاضر نیستند پیش از دیگران قدمی 
در راستای افزایش احتمال توافق در این مذاکرات 
بردارند.  این در حالی است که تحلیلگران بین المللی 
نیز نسبت به توافق در مذاکرات پیش رو  با توجه به 
اصرار غربی ها به تسریع در مذاکرات چندان نگاه 
خوشبینانه ای ندارند. چنانکه گفته می شود حتی 
اگر مذاکرات از سر گرفته شود، شانس زیادی برای 
دستیابی به توافق هسته ای با ایران در سال جاری 
وجود ندارد. چراکه غربی ها فکر می کنند با توجه به 
سرعت پیشرفت های هسته ای ایران، از دیدگاه آنها 
کشورمان به نقطه ای بی بازگشت نزدیک شده  و از 
طرفی انتصاب باقری کنی به جای عراقچی در معاونت 
سیاسی و ریاست تیم مذاکره کننده نشان می دهد 
به رغم آنکه تهران به احتمال زیاد در ماه های آتی به 
مذاکرات باز خواهد گشت اما چشم انداز مذاکرات در 
آینده نزدیک به آرامی به سمت مبهم  شدن و تیرگی 
پیش می رود. آنچه مسلم است و از اظهارات مقامات 
کشورمان نیز بر می آید اگر در مذاکرات پیش رو اهداف 
و امتیازات مد نظر هیأت مذاکره کننده ایرانی از جمله 

رفع تحریم ها اجرایی نشود، احتمالا توافقی هم شکل 
نخواهد گرفت. حال باید دید غربی ها در مذاکرات  
پیش رو چگونه عملکردی خواهند داشت و آیا آن طور 
که نشان می دهند در عمل هم طالب احیای برجام 
و رسیدن به توافق هستند یا صرفا سخن از توافق 

می گویند. 
  در حال جمع بندی هستیم

وزیر امور خارجه کشورمان درخصوص برجام و 
مذاکرات پیش رو اظهار داشت:  ما در حال جمع بندی 
هستیم.  مذاکره دو بخش دارد که یک بخش آن 
سیاست گذاری است که در شورای عالی امنیت ملی 
به صورت طبیعی دنبال می شود. یک بخش دیگر آن 
مذاکره است که جزء وظایف ذاتی وزارت خارجه است 
و مذاکرات به صورت طبیعی در حوزه کارشناسی 
معاونت  ما  در بخش  ارشد  و مذاکره کنندگان 
سیاسی وزارت امور خارجه دنبال می شود. حسین 
امیر عبداللهیان گفت: تیمی  که در وزارت خارجه این 
موضوع را  دنبال خواهد کرد با مدیریت معاونت سیاسی 
وزارت امور خارجه و با مسئولیت مستقیم وزیر امور 
خارجه در این بخش، اقداماتی که انجام می دهد، هم 
در سطح وزارت خارجه از تمام ظرفیت های حقوقی، 
بین المللی، اقتصادی و سیاسی این وزارتخانه  استفاده 
می کند و هم از ظرفیت های ملی به صورت کامل 
استفاده می کنیم . وی با بیان اینکه معتقدیم باید با 
خرد جمعی کار را به پیش برد و در این ارتباط در بحث 
تولید محتوا و مسائل مرتبط با آن حتما از تعامل و 
همفکری با دانشگاهیان و اندیشکده ها استفاده خواهیم 
کرد، تصریح کرد: موضوع مذاکرات،  هم در سطح ملی 
از حساسیت بالایی  برخوردار است و هم مذاکراتی 

چند جانبه را در بر می گیرد.

  بهانه تراشی های آمریکا
آمریکایی ها به تجربه ثابت کردند در جایی که باید 
به لحاظ عملی جلو بیایند و قدمی بر دارند بالعکس به 
بهانه تراشی پرداخته و توپ را به زمین طرف مقابل 
می اندازند. اظهارات اخیر مقامات آمریکایی موید این 
سخن است. جایی که سخنگوی وزارت امورخارجه 
آمریکا به تکرار ادعاهای بی اساس و ساختگی غرب و 
آمریکا علیه فعالیت های هسته ای کشورمان پرداخت. 
این دیپلمات آمریکایی که نامی از او برده نشده است 
درخصوص موضع دولت جو بایدن رئیس جمهور 
ایران  با  مذاکرات هسته ای  درخصوص  آمریکا 
مدعی شد که آنچه امتناع ایران از اجازه دسترسی 
بازرسان هسته ای بین المللی به سایت های هسته ای 
مناقشه برانگیز این کشور می خواند، کار دولت بایدن 
برای رسیدن به هدف خود مبنی بر بازگشت به توافق 
هسته ای ۲۰۱5 را سخت تر کرده است. وی در ادامه 
تلاش کرد دلیل وقفه پیش آمده در مذاکرات وین را 
متوجه ایران بداند و افزود: ایران می گوید که می خواهد 
به راه حل دیپلماتیک بازگردد اما همچنان گام هایی را 
برای دشوارتر کردن آن برمی دارد. سخنگوی وزارت 
امورخارجه آمریکا بیان کرد: ما کماکان از ایران 
می خواهیم که هرچه فوری اجازه دسترسی های 
مورد نیاز آژانس بین المللی انرژی اتمی را فراهم کند. 
ایالات متحده به روشنی گفته است که ما آمادگی 
دست یافتن به یک فهم مشترک برای بازگشت متقابل 
به اجرای کامل برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( 
را داریم. این در حالی است که چندی پیش آنتونی 
بلینکن وزیر امور خارجه این کشور اظهار کرد: فرصت 
ایران در حال اتمام است. توپ در زمین ایران است، 
اما نه برای مدت طولانی. گذرگاه محدودی در اختیار 

آنهاست و این گذرگاه در حال کوچک شدن است.
  روند مذاکرات وین از سر گرفته شود

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین 
در صفحه توئیترش به انتقاد خبرنگار یک روزنامه 
آمریکایی از تاخیر به وجود آمده در مذاکرات احیای 
توافق هسته ای در وین واکنش نشان داد. میخائیل 
اولیانوف نماینده روسیه در سازمان های بین المللی 
در وین در پاسخ به اظهارات لارنس نورمن خبرنگار 
روزنامه وال استریت ژورنال مبنی بر اینکه بازه زمانی 
بررسی مذاکرات انجام شده پیرامون احیای توافق 
هسته ای در وین از سوی دولت جدید ایران بیش 
از بازه زمانی دو ماه و ۱۸ روزه مذاکرات وین زمان 
برده است، در صفحه توئیترش نوشت: نباید فراموش 
کنیم دولت جدید ایران در پایان ماه آگوست تشکیل 
شد، یعنی کمتر از دو ماه پیش. در مورد آمریکا، بیش 
از دو ماه زمان برد تا آماده مذاکرات وین شوند. اما شما 
درست می گویید، زمان آن رسیده است که این روند 

از سر گرفته شود.

 آرمان ملی- مطهره شفیعی: نمی توانند به امیرعبداللهیان ایراد 
بگیرند چراکه اولا نمی خواهند اختلاف با دولت رئیسی را نمایان کنند 
و همچنین هنوز کینه عملکرد ظریف و تیم مذاکره کننده او را دارند. 
بنابراین از هر فرصتی برای هجمه به دیپلمات های دولت قبل بهره 
می برند که در صدر این تخریب گران حسین شریعتمداری مدیرمسئول 
کیهان حضور دارد. زمانی که پیروزی سیدابراهیم رئیسی در انتخابات 
ریاست جمهوری اعلام شد، بسیاری برجام را خاتمه یافته تلقی کردند اما 
واقعیت چنین نبود و تیم او اگر چه در ظاهر برجام را مهم تلقی نمی کنند 
اما با مرور مذاکرات و اظهارات دولتمردان سیزدهم مشخص می شود که 
برجام از دغدغه های اصلی آنهاست. نزدیکان رئیسی این موضوع را تایید 
می کنند مانند زهره الهیان که مردادماه گفته بود: »رئیس جمهور موافق 
ادامه مذاکرات است اما قطعاً در دولت جدید مدل مذاکرات تغییر می کند 
و فرسایشی نخواهد شد.« ۱4 شهریور عباس عبدی یکی از فعالان سیاسی 
اصلاح طلب گفته بود: »با توجه به قراین و شواهد و حتی اظهارات آشکار 
ایشان می توان نتیجه گرفت که شخصا موافق و علاقه مند به حل مساله 
است. اظهارات اولیه وزیر خارجه پیشنهادی نیز موید این برداشت است.«  

   برجام متعفن شد؟ 
در این میان آنچه بیش از همه در موضوع برجام از سوی رئیسی و 
مردان دولت او مطرح شد، حذف تحریم ها به عنوان پیش شرط مذاکرات 
برجامی است و هیچ گاه مردان دولت سیزدهم منکر پذیرش برجام نشدند 
اما اصولگرایان دلواپس مسیری متفاوت از رئیسی و دولت او طی می کنند 
و حاضر به پذیرش برجام نیستند، مانند حسین شریعتمداری که معتقد 
است: »برجام یک جسد متعفن است و اگر بخواهیم با همین حال وهوا به 
آن برگردیم، چیزی به دست نمی آوریم!« آنچه شریعتمداری مطرح کرد 
تفاوتی با اقدام دلواپسان مجالس قبلی در آتش زدن برجام و... نداشت اما 
جالب اینجاست که اکنون همان مخالفان تندروی برجام در بهارستان 
تاکید به ادامه مذاکرات و به نتیجه رسیدن برجام دارند اما مرغ امثال 

شریعتمداری یک پا دارد! 
   شکاف کودکانه در تیم ظریف 

ظاهرا امثال شریعتمداری که در توقف برجام ناکام ماندند به شیوه 
نخ نمایی روی آوردند که همان ایجاد شکاف در تیم مذاکره ظریف است.  
در اذهان هست که روز چهارشنبه ۳۱ شهریور روزنامه کیهان مطلبی 
تحت عنوان »مسلط به فنون مذاکره بودند و آن خسارت محض را به 
بار آوردند؟!« به چاپ رسیده است که تسلط به رموز و فنون مذاکره از 
سوی اینجانب را با ذکر نام به تمسخر گرفته و دلیل آن را چنین آورده 
است:»وندی شرمن، مذاکره کننده آمریکایی در کتاب خاطراتش آورده 
که در بخشی از مذاکره، کشورش خواسته ای داشته که نمی توانسته آن 
را به طرف ایرانی بقبولاند و همین، کار را مشکل کرده بود تا اینکه وندی 
شرمن با نشان دادن عکس نوه اش که تازه به دنیا آمده بود و ریختن چند 
قطره اشک باعث می شود عراقچی خواسته طرف مقابل را قبول کند.«پس 
از آن سیدعباس عراقچی در جوابیه ای مفصل به گزارش کیهان پاسخ داد 
که در بخشی از آن آمده بود: » اگر نهایتا حرف شرمن را باور می کنید 
چرا از خودتان سؤال نمی کنید که دیپلمات جمهوری اسلامی چه بر سر 
معاون وزیر امور خارجه آمریکا و مذاکره کننده ارشد آن کشور آورد که او 
را به  گریه انداخت؟ ادعاهای شرمن برای توجیه  گریه کردن خود در هنگام 
مذاکرات است چون می دانست که ما روزی آن را در کتاب خاطرات برجام 
خواهیم آورد، که آورده ایم. اگر فکر می کنید تاکتیک بوده آیا حتی یک 
مورد در تاریخ سراغ دارید که عالی رتبه ترین دیپلمات آمریکایی برای 
رسیدن به خواسته اش  گریه کرده باشد؟ یک مورد دیگر نمونه بیاورید 
که یک دیپلمات آمریکایی، چه رسد به مذاکره کننده ارشد آنها و معاون 
وزارت امور خارجه شان، در مذاکره  گریه کرده باشد.« پس از انتشار این 
جوابیه عراقچی کیهان به نوعی از گزارش خود عقب نشینی کرده است. 
این روزنامه نوشت: »درباره واکنش جناب عراقچی به رغم همه انتقادهایی 
که به دست اندرکاران برجام وجود دارد، بی شک یک تار موی آنان با امثال 

شرمن که دشمنان قسم خورده جمهوری اسلامی ایران هستند قابل 
معاوضه نیست.« کیهان افزود: »و بالاخره بدیهی است که خدای نخواسته 

قصد اهانتی درمیان نبوده است.« 
   شریعتمداری یهویی خوب شد؟ 

حالا شریعتمداری فاز دوم پروژه تفرقه را آغاز کرده و شامگاه شنبه 
در شبکه افق گفت: »عراقچی تفاوت هایی با تیم قبلی داشت و برخی 
دیدگاه هایش با ظریف متفاوت بود.« ظاهرا بیش از آنکه شریعتمداری 
سعی در ایجاد اختلاف در تیم هسته ای دولت روحانی داشته باشد به  
عیان کردن نیت خود می پردازد چراکه همگان می دانند عراقچی از 
معتمدترین شخصیت ها در نزد ظریف است و بارها این عراقچی بود 
که در دفاع از ظریف به میدان آمد. از سوی دیگر اگر عراقچی از نگاه 
شریعتمداری نیروی خوبی است چرا در سال هایی که دلواپسان همسفره 
مدیرمسئول کیهان به عراقچی حمله می کردند سکوت کرده بود؟ در 
اذهان هست بارها عراقچی متهم به مشکلات زیادی شد و حتی در 
اردیبهشت ماه که احسان ارکانی، نماینده نیشابور در مجلس، در حساب 
توئیتری خود نوشت: »مهمترین انتقاد به وعده های بی نتیجه روحانی 
در برجام، فقدان ضمانت اجرایی این ادعاها است. پیشنهاد می شود در 
مذاکرات وین، تمام اموال، املاک، دارایی ها و منازل حسن روحانی، 
جواد ظریف، عراقچی و سایر مذاکره کنندگان در صورت لغو نشدن 
تحریم ها به عنوان وثیقه، توقیف و به نفع ملت به فروش برسد.« کیهان 
سکوت یا حمایت کرد. آیا سال ۹۸ عراقچی نیروی غیرقابل تایید بود که 
شریعتمداری علیه او در کیهان چنین می نوشت: » مگر همین دو روز قبل 
مایک پمپئو وزیر خارجه آمریکا با همین منظور و انگیزه به عراق نرفته 
بود؟! مگر جان بولتون رسما از جدایی میان ملت های مسلمان منطقه با 
ایران اسلامی به عنوان یکی از اهداف استراتژیک آمریکا یاد نکرده بود؟! 
آقای عراقچی! شما نمی دانید که برادران افغانی ما با حضور در جنگ 
تحمیلی و در دفاع از کیان اسلام بیش از ۳ هزار شهید داشته اند؟!« با 
توجه به حمایت های اخیر کیهانی از عراقچی برخی گمانه بازگشت او به 
تیم مذاکره را مطرح کردند اما تناقضات کیهانی برنامه از پیش طراحی 
شده را نشان می دهد که در باغ سبز به یار وفادار ظریف برای بازگشت 
به تیم مذاکره را نشان نمی دهد. برخی این گمانه را مطرح می کنند که 
امثال شریعتمداری درصدد ایجاد محدودیت برای ظریف به سبک 

خودشان هستند.

جریانی درصدد دور کردن وفاداران از وزیر خارجه سابق است   

شـکاف کودکـانه در تیـم ظـریف       
   حسین شریعتمداری: عراقچی از ظریف بهتر بود!   

دولت ها می آیند و می روند اما خاوری نمی آید! می گویند زندگی 
لاکچری دارد و دوست ندارد این شرایط را ترک کند! خبرهای زیادی 
درباره او منتشر می شود، به عنوان مثال اول بهمن سال گذشته 
سخنگوی ناجا اعلام کرد: در موضوع خاوری پلیس صددرصد به 
وظیفه اش عمل کرده است. محل او را شناسایی کرده و کاملًا اشراف 
دارد که خاوری کجا زندگی می کند. اما هیچ اراده سیاسی برای استرداد 
خاوری به کشور وجود ندارد. دیروز هم رئیس پلیس بین الملل ناجا در 
مورد استرداد محمدرضا خاوری یکی از اخلالگران کلان نظام اقتصادی 
کشور که به کانادا متواری شده است، تصریح کرد: استرداد، وابسته به 
روابط دیپلماتیک و قضایی کشورهاست و برای این مجرم به رغم صدور 
اعلان قرمز و دستگیری و برگزاری دادگاه، حکم استرداد صادر نشده 
است و همچنان پیگیری ها برای استرداد وی ادامه دارد. سردار اشتری 
اظهار داشت: افرادی که اعلان قرمز دارند همیشه تحت تعقیب هستند 
و از خدمات شهروندی کشورها محروم هستند و به محض خروج از 
کشوری که ساکن هستند دوباره روند اعلان قرمز آنها اعمال می شود.

قرار بود زنان به ورزشگاه بروند و تیم فوتبال ایران را در مقابل 
کره تشویق کنند اما ظاهرا پشیمان شدند و می گویند بازی بدون 
تماشاگر است! حضور زنان به عنوان تماشاگر فوتبال  و یا آواز 
خواندن آنها از موضوعات چالشی در ایران است. دیروز یک فعال 
سیاسی اصلاح طلب بر لزوم استفاده از هنر و موسیقی در جامعه 
تأکید کرد و گفت فتوا به حرمت موسیقی باعث دین گریزی 
بخشی از جوانان می شود.  محمد تقی فاضل میبدی تاکید کرد: 
فکر می کنم دلیل قوی بر حرمت صدای زن نیز وجود ندارد، مگر 
اینکه مفسده ای در کنارش باشد و موضوع این حرمت با موضوع 
حرمت مطلقی که برخی برای آواز یا موسیقی قائل هستند فرق 
می کند. آقای شجریان معتقد بود فتوا به حرمت موسیقی و ایجاد 
محدودیت های غیرموجه برای آن، سبب حذف بخشی از فرهنگ 
جامعه ایرانی می شود. گله دیگر ایشان این بود که وقتی صدایش از 
تلویزیون پخش می شود باید تصاویر متناسب با آن موسیقی و آواز 
با آن پخش شود اما صدا وسیما خوب به این موضوع توجه نمی کرد.

بسیاری از چهره های سیاسی به دلایل مختلفی درخصوص 
مسائل سیاسی و روز جامعه سکوت کرده و واکنش نشان نمی دهند 
علی لاریجانی یکی از این افراد است که پس از انتخابات و حواشی 
آن کمتر موضع گیری سیاسی کرده است. در این خصوص یک فعال 
سیاسی درباره دلایل سکوت فعلی علی لاریجانی  گفت: خیلی از 
چهره های سیاسی تجربه مرحوم هاشمی رفسنجانی را پیش روی 
خود دارند. مرحوم هاشمی بعد از پایان دوره ریاست جمهوری و 
حتی بعد از کنار گذاشته شدن از ریاست مجلس خبرگان از مسائل 
کشور کناره گیری نکرد و سکوت نکرد، بلکه به نقش آفرینی خود 
ادامه داد و سعی کرد که بر روند کلی کشور تاثیر گذاشته و ارتباط 
طیف های منتقد را حفظ کرده به آنان قوت قلب دهد و اجازه ندهد 
که ارتباط آنها با رهبری قطع شود و به حاشیه بروند. جلال میرزایی  
تصریح کرد: گاهی اوقات سکوت بهتر از اعلام موضع است. نه تنها 
آقای لاریجانی بلکه آقای ناطق نوری هم مدت ها است که سکوت 

کرده،  آقای خاتمی هم ماه هاست که سکوت کرده است. 

دلیل حرام بودن صدای 
زنان چیست؟

لاریجانی سکوت کرده چون 
نمی خواهد هزینه بدهد

خاوری هنوز در زندگی 
لاکچری! 

»آرمان ملی« حواشی احیای برجام را بررسی می کند: 

سيگنال مثبت ايران 
به غرب 

وزیر امورخارجه مي گوید؛ غرب را کنار نمي گذاریم
 و مذاکرات را با خرد جمعي به پیش خواهیم برُد


